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Obavjestavam Vas da 6e na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore,

pitanje predsjedniku Vlade, na Cetvrto] - posebnoj sjednici Prvog redovnog
(proljecnjeg) zasljedanja zakazane za 21. mart 2018. godine, , postaviti

oviasceni predstavnik Kluba posianika Demokratske partije socijallsta, Branlmir
Gvozdenovic, potpresjednik Skupstine Crne Gore.
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skupStina crne gore
Predsjedniku,Ivanu Brajovidu

DEMOKRATSKA PARTUA
SOCUAUSTA CRNEGORE

81000 Podgorica
BuleyarSv. Petra Cetlnjskog 10

tel:020/242 161
faks:02d/247 S72

e-mail:klub.dps@skup5tlna.me

Na osnovu iflana 187 Poslovnika SkupStine Cme Gore, u ime PoslaniCkog kluba
Demokratske partije sodjalista, predsjedniku Vlade Cme Gore, Dugku Markovitfu,
postavljam sljedede pitanje:

Uvaieni predsjedni^e Vlade,

Ususretnna sa zvaiuCnicima EU u posljednje vrijeme se sve vige intenziviraju
konkretna pitanja oka podrgke irifrastruktiiriuin projektima uCmoj Gori, u sklopu
regionalnihi girihprojekata.

Na samitu Zapadni Balkan-EBRD uLondonu krajem proglog mjeseca, izjavili ste da
su za Cmu Gom prioiiteti regionalnx projekti poput Jadransko-jonske brze
saobratfajnice, Jadransko-jonskog gasovoda, kao i modemizacqa i girenje SeljezniQce
infrastnikture.

§ta konkrettto oHekufete ti realizadji ovih projekata unarednom periodu i da li
Cma Gora maze radiinati na sigitmufinansijskn podrSku svojim prioritetima?
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Obrazlo2enje:

Saobradajna jnfrastruktura, kao jedaii od preduslova kvalitetnijeg iivota gradana i
dinamiCnijeg ekonomskog razvoja, je u posebnom fokusu painje prethodnih 10
godina u Crrioj Gori. Najved infrastruktumi projekat u cmogorskoj istoriji, izgradnja
autoputa Bar-Boljaie se odvija ieljenom dinamikom, i naiedne godine imademo
zavrSenu prvu i najteXu dionicu tog kapitalnog projekta. Ipak, i pored toga,
saobradajnu infrastrrdctum u Crnoj Gori treba dodatno razviti i uvezati u smislu
razvijenih multiinodalnih transportnih rjeSenja, s obzirom na to da trenutna
saobradajna infrastruktura predstavlja jedan od kljuCnih faktora nedovoljne
iskori§denosti razvojnih potencijala naSe zemlje koji uslovljavaju regionalne razlike u
Cmoj Gori.

U skladu sa Berlmskim piocesom/Agendom povezivanja, Vlada Cme Gore je
iisvojUa Jedinstvenu listu prioritetxiih infrastruktunuh projekata na sjednid od 3.
oktobra 2015. godine, koja je proslijedena i Evropskoj komisiji, te istu aSurirala u
2017. godini i potvrdila je na sjednici od1. jula 2017. godine. Na listi se nalazi 12
projekata koji su obuhvadeni naGlavnoj saobradajnoj mxe2i na teritoriji Cme Gore,
koja je planirana da bude izgradena do 2030. godine. Ukupna vrijednost projekata
iznosi oko 3,3 milijarde eura.

Jadiansko-jonski koridor jestrateSki projekat zaregion jugoistoCne Evrope i Balkana.
Njegov zavrSetak obezbijedide koridor visokog kapaciteta i kvaliteta koji spaja
srednju Evropu i qevemu Italqu sa jonskim poluostrvom preko Slovenije, Hrvatske,
Bosne i Hercegovine, Cme Gore, Albanije i GrCke. Prodjenjena did^ina autoputa je
oko 1.550 km.Glavni cilj ovog projekta jeunapredenje povezanosti unutar regiona, i
regiona sa EU, kao kljudnog faktora koji de doprinijeti rastu i otvaranju novih radnih
mjesta na Zapadnom Balkanu.

Jadiansko-Jonski gasovod (lAP) treba da pove2e postojedi i planirane sisteme
prenosa gasa Republike Hrvatske saTrans Adriatic gasovodom (TAP).

lAP ima za dlj da uspostavi novi kanal nabavke prirodnog gasa sa Srednjeg istoka i
Kaspijskog regiona, idudi na sjever uz jadransku obalu. Izgradnja gasovoda de
omoguditi gasifikadju Albanije i Cme Gore, juine Hrvatske i Bosne i Hercegovine i
obezbijediti diversifikovano i pouzdano snabdijevanje prirodnim gasom. Gasovod de
biti duiine 511 km i stvoride preduslove za stvaranje tr2i2ta prirodnog gasa Albanije,
Cme Gore, Bosne i Hercegovine i Hrvatske na nivou od oko 5-7 milijardi kubnih
metara.
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Cma Gora je na Samitu predsjedniica vlada zapadno-balkanske Sestorke koji je
odr^an u Be6i 2015. godine, dobila bespovratna sredstva u iznosu od 45 miliona
eura 1to 25 miliona eura za energetski sektor i 20 miliona eura za Seljezni^ sektor.

Ukupna duiina 2eljezniSke mre^e u Cmoj Gori je 250 knu ^eljezniCka pruga je
jednokolosje&ia sa normalnom Sirlnom kolosjeka/ a postojanje jednog kolcsjeka
umanjuje kapadtet ieljezniCkih koridora. Pruga Beograd-Bar predstavija okosnicu
ieljezniCkog sistema Cme Gore. U potpunosti je elektrifikovana i obuhvata najviSi
^eljeznidd vijadukt u Evropi. Skoro jedna tredna pruge na teritoriji Cme Gore
prolazi kroz tunele ili preko ieljezniCkihmostova. Modemizadja pruge Beograd-Bar
narodto je va^na i za razvoj pomorske privrede u Cmoj Gori.

S toga, Poslanidd klub DPS-a,a vjerujem i qelokupnu cmogorsku javnost, interesuju
odgovori na ova pitanja, koja su u direktnoj vezi sa dinamiCnijim ekonomskim
razvojem naSedr^ave i poboljSanjem kvaliteta iivota svih gradana.

POTPREDSJEDNIK SICUPStINE CRNE GORE
Branimir Gvozdenovid
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SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice;

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 21. marta 2018. godlne, kako bi isti bill
dostavljeni uvazenim poslanicima.

S uvazavanjem,

o Markovic



Klub poslanika Demokratske partije socijalista Crne Gore
Branimir Gvozdenovic

POSLANICKO PITAISIJE

U susretimo sa zvanicnicima EU u posljednje vrijeme se sve vise intenzMraju konkretna pitanja
oko podrske infrastrukturnim projektima u Crnoj Gori, u skiopu regionalnih 1sirih projekata.
Na samitu zapadni Balkan - EBRD u Londonu krajem proslog mjeseca, izjavili ste da su za Crnu
Goru prioriteti regionaini projekti poput Jadransko-jonske brze saobracojnice, Jadransko-
jonskog gasovoda, kao i modernizacija 1sirenje zeljeznicke Infrastukture.

Sta konrketno ocekujete u realizaciji ovih projekata u narednom periodu I da IICrna Gora maze
racunati na sigurnu finansljsku podrsku svojim priorltetlma?

Obrazlozenje

Saobracajna Infrastruktura, kao Jedan od preduslova kvalltetnijeg zlvota gradana I
dinamicnijeg ekonomskog razvoja, je u posebnom fokusu paznje prethodnlh 10 godlna u Crnoj
Gori. Najvecl InfrastrukturnI projekat u crnogorskoj Istorljl, Izgradnja autoputa Bar-Boljare se
odvija zeljeznom dinamikom, I naredne godlne Imacemo zavrsenu prvu I najtezu dionlcu tog
kapltalnog projekta.

Ipak, I pored toga, saobracajnu infrastrukturu u Crnoj Gori treba dodatno razviti I uvezati u
smislu razvijenlh multlmodalnlh trasportnlh rjesenja, s obzlrom na to da trenutna saobracajna
Infrastruktura predstavija jedan od kljucnih faktora nedovoljne IskorlscenostI razvojnih
potencijala nase zemlje kojl usiovljavaju reglonalne razlike u Crnoj Gori.

U skladu sa Berlinskim procesom /Agendom povezlvanja, Vlada Crne Gore je usvojila
Jedlnstvenu llstu priorltetnih Infrastrukturnlh projekata na sjednlcl od 2. oktobra 2015. godlne,
koja je proslljedena i Evropskoj komlsiji, te Istu azurirala u 2017. godlnl I potvrdlla je na sjednlcl
od 1. jula 2017. godlne. Na list! se nalazi 12 projekata kojl su obuhvaceni na Glavnoj
saobracajnoj mrezi na terltorljl Crne Gore, koja je planlrana da bade Izgradena do 2030.
godlne. Ukupna vrljednost projekata Iznosu oko 3,3 mllijarde eura.

Jadransko-jonskI korldor je strateski projekat za region jugolstocne Ervrope I Balkana. Njegov
zavrsetak obezbljedlce korldor visokog kapaclteta I kvallteta kojl spaja srednju Evropu i
sjevernu Itallju sa jonskim poluostrvom preko Slovenlje, Hrvatske, BIN, Crne Gore, Albanlje i
Grcke. Procljenjena duzlna autoputa je oko 1.550 km. Glavnl cllj ovog projekta je unapredenje
povezanosti unutar regiona, I regiona sa EU, kao kljucnog faktora kojl ce doprlnljetl rastu I
otvaranju novlh radnih mjesta na Zapadnom Balkanu.

Jadransko-jonskI gasovod (lAP) treba da poveze postojecl I planlrane sisteme prenosa gasa
Republike Hrvatske sa Trans Adriatic gasovodom (TAP).

lAPIma za cllj da uspostavl novl kanol nabavke prirodnog gasa sa Srednjeg Istoka I Kaspljskog
regiona, IducI na sjever uz jadransku obalu. Izgradnja gasovoda ce omoguciti gaslflkaclju
Albanlje / Crne Gore, juzne Hrvatske I BIH i obezbljedltl diverslflkovano I pouzdano



snabdijevonje prirodnim gasom. Gasovod ce biti dufme 511 km i stvorice preduslove za
stvaranje trzista prirodnog gosa Albanije, Crne Gore, BiH i hrvatske na nivou od oka 5-7
milijordi kubnih metara.

Crna Gora je na Samitu predsjednika Vlada zapadno-balkanske sestorke kojije odrzan u Becu
2015. godine, dobila bespovratna sredstva u iznosu od45 miliona euro/ to 24 miliona euro za
energetskisektor i 20 miliona euro za zeljeznicki sektor.

Ukupna duzina zeljeznicke mreze u Crnoj Gori 250km. Zeljeznicka prugaje jednokolosjecna sa
normalnom sirinom kolosjeka, a postojanje Jednog kolosjeka umanjuje kapacitetzeljeznickih
koridora. Pruga Beograd-Bar predstavija okosnicu Zeljeznickog sistema Crne Gore. U
potpunosti je elektrifikovan a i obuhvata najvisi zeljeznicki vijadukt u Evropi. Skoro jedna
trecina prugena teritoriji Crne Gore prolazi kroz tunele Hi prekozeljeznickih mostova.

Modernizacija grupe Beograd-Bar narocitoje vaznaiza razvoj pomorskeprivredeu Crnoj Gori.

S toga, Poslanicki klub DPS-a, a vjerujem i cjelokupnu crnogorsku javnost, interesuju odgovori
na ova pitanja, koja su u direktnoj vezi sa dinamicnijim ekonomskim razvojem nase drzave i
poboljsanjem kvaliteta zivota svih gradana.



ODGOVOR

Uvazeni predsjednice,

Postovani potpredsjednice Gvozdenovicu,

Crna Gora se nalazi u fazi ubrzanog infrastrukturnog razvoja. To danas ne spore ni najveci

skepticl. 0 tome najbolje svjedoce dva projekta koji se nalaze u punom graditeljskom zamahu,

vrijedna preko milijardu Ipo eura. Naime, radovl na prioritetnoj dionici autoputa Bar-Boljare
nastavljaju da se odvijaju ocekivanom dinamikom, a elektro-energetska podmorska veza

prema Itallji i Zapadnoj Evropi bice spremna za pustanje u rad do kraja ove godine.

NO; znacaj ovih projekata za Crnu Goru samo je jedan segment ukupnog razvojnog I

infrastrukturnog aspekta u kojem treba posmatrati nasu zemlju. A razvoj velikih

infrastrukturnih projekata podrazumijeva i njihovo skladno uklapanje u siru regionainu sliku.

Zato je podjednako vazno, prioritetnu dionicu autoputa vidjeti kao vezu Podgorice i Kolasina,

all ujedno 1 kao dio Sveobuhvatne mreze za region Zapadnog Balkana (SEETO), odnosno

putnog pravca 4, u dokumentlma Evropske komisije nazvanog: Blisko-lstocno-lstocno-

Mediteranski koridor.

Analogno tome - cetiristo-klliovoltni dalekovod od Lastve Grbaljske do Pljevaija jeste veza

dvije znacajne energetske tacke na mapi Crne Gore, all je istovremeno i vazan segment trans-

balkanskog energetskog koridora.

Dakle, uspijevamo da harmonizujemo nase nacionalne prioritete u oblasti infrastrukture sa

evropskim projekcijama i planovima vezanim za region, a u okvlru programa poput Berlinskog

procesa i Investicionog okvira za Zapadni Balkan. Evropska unija jasno pokazuje svoj fokus na

nas region i njegov dugorocni prosperitet, a taj fokus je potvrden 1kroz nedavno objavljivanje

Strategije Evropske Komisije za Zapadni Balkan.

Smatramo da je sada u prvi plan potrebno istaci one projekte koji jos uvjek nijesu inicirani. Na

investicionom samitu u Londonu jasno smo prezentovali nase dalje prioritete, a to su

regionaini projekti na Jadransko-jonskim koridorima: brza putna saobracajnica i gasovod, te

modernizacija i sirenje zeljeznicke infrastrukture, kako ste to konstatovali u Vasem pitanju. U

kontekstu jaceg povezivanja regiona i njegovog brzeg ekonomskog rasta, ocekujemo da ova

inicijativa bude prepoznata kao jedan od vaznih razvojnih preduslova, te da bude dio planova

za naredni samit EU-Zapadni Balkan pod bugarskim predsjedavanjem.

O tome sam nedavno, tokom posjete predsjednika Evropske komisije [Zan-Kloda] Junkera

Sofiji, imao konkretne razgovore sa premijerom Bugarske [Bojkom] Borisovlm.

Potpredsjednice Gvozdenovicu,

Zelim da naglasim da nasa pozicija sa koje ocekujemo dalju podrsku evropskih partnera - nije

bez osnova. Podsjecanja radi, Crna Gora je u prethodnom periodu, osim podrske vezane za



izradu studija izvodljivosti i tehnlckih dokumentacija; obezbijedila i znacajne investiclone

grantove Evropske unije. Zeljeznicki projekti^ primjera radi, dobijaju podrsku Evropske unije

kroz bespovratna sredstva i do 50% Investiclone vrijednosti, a u ovom trenutku na

raspolaganju nam je 45 millona eura za konkretna ulaganja u zeljeznicku 1elektro-energetsku

infrastrukturu. Na nama je da sredstva efikasno iskoristimo, all 1 da kandidujemo nove

zahtjeve.

Kadaje u pitanju jadransko-jonska brza saobracajnica, crnogorski dio Sveobuhvatne mreze za

region Zapadnog Balkana, to jest, putnog pravca 1 - Mediteranski koridor/ trenutno se

realizuju grant sredstva u iznosu od 3,5 millona eura, u cllju izrade Studije izvodljivosti za dio

na teritoriji Crne Gore i Albanije.

?

Na crnogorskoj strani uradena je priorltizacija izmedu obilaznica Herceg Novl, Budva i Bar i

doradena tehnicka dokumentacija za prioritetnu obilaznicu oko Budve. S obzirom da je

aktivnost finansirana kroz Investlcioni okvir za Zapadnl Balkan u iznosu od 500.000 eura, s

budnom paznjom Iscekujemo odiuku o aplikaciji za investlcioni grant za ove namjene. Naime,

pod-dionica obilaznice Budva sa pristupnim putevima i dvlje petlje, u duzlnl oko 13 km,

projekat je kojim smo aplicirall za podrsku u iznosu od 40 mlliona eura. Odiuka bl trebala biti

donijeta u julu ove godlne, na Samitu predsjednika vlada Zapadno-balkanske sestorke u

Londonu.

Takode, kroz poziv Investicionog okvira za Zapadni Balkan kandidovali smo I projekat daljeg

ulaganja u zeljeznicki sektor. Program obuhvata generaini remont gornjeg stroja pruge Bar-

Vrbnica na dijelu pruge Lutovo-Podgorica, sanaciju celicnih mostova, nabavku 3

elektromotorna voza za lokalnl putnicki saobracaj i generaini remont i opremanje radionica I

depoa za odrzavanje voznih sredstava u Podgorici, Baru i Nikslcu.

Paraleino sa ulaganjima u Infrastrukturu, radice se I na reformskim mjerama, prevashodno u

dijelu prekogranicne saradnje, koja treba da doprinese boljem I brzem protoku ljudi, roba I

usluga, sto u krajnjem treba da dovede do snaznije ekonomske Integracije regiona i podsticaja

za trgovinu, a samlm tim I do brzeg ekonomskog rasta.

Na kraju i da konkretno odgovorim na Vase pitanje: DA, ocekujem da ce finansljska podrska

nasim prioritetnim infrastrukturnim projektlma bitI izvjesna, jersu onl od zajednickoglnteresa

Iza region, i za siru perspektlvu povezivanja sa Evropskom unijom.

Naglasicu da takvom opredjeljenju Crna Gora posveceno doprlnosi ne samo kroz aktivnosti

ove Vlade, vec i tokom mandata prethodnih Vlada, cije su politike obezbijedlle povoljnu

poziciju nasoj zemljl, koju cemo zajednlcki valorizovatl.


